

**АННОТАЦИИ
КЛЮЧЕВЫЕ СЛОВА
КОНТАКТНЫЕ ДАННЫЕ**

А.И. Попов

Неоиндустриализация российской экономики как условие устойчивого развития

Ключевые слова: индустриализация, инновации, неоиндустриализация, реиндустриализация

В статье представлен анализ индустриализации в историческом аспекте; сделан вывод, что в сложившихся условиях создание специальной парадигмы неоиндустриализации является объективной основой перехода России к экономике инновационного типа. В стратегическом отношении процесс неоиндустриализации должен включать систему мер, условий и институтов, направленных на создание новой индустриальной базы. В статье раскрываются этапы процесса неоиндустриализации и условия реализации реиндустриализации.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра общей экономической теории. Тел.: 8 (812) 310-47-60. dept.koet@unecon.ru

A.I. Popov

**ABSTRACTS
KEYWORDS
REFERENCES**

Neoindustrialization of the Russian economy as a condition for sustainable development

Key words: industrialization, innovation, neoindustrialization, reindustrialization

The article presents an analysis of industrialization in historical perspective; concluded that under the circumstances, the creation of special neoindustrialization paradigm is an objective basis for Russia's transition to an economy of innovation type. Strategically neoindustrialization process should include a system of measures, conditions and institutions aimed at creating a new industrial base. The article describes the process steps and conditions of neoindustrialization implementation of reindustrialization.

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of general economic theory. Ph.: 8 (812) 310-47-60. dept.koet@unecon.ru

Т.П. Казакова

Инновационная модель развития национальной экономики в условиях глобализации

Ключевые слова: национальная экономика, инновационное развитие, государство, глобализация, транснациональные корпорации, новые технологии

В статье анализируются особенности инновационного развития национальных экономик в условиях глобализации. Рассматриваются основные направления влияния экономических систем высших укладов и транснационализации мировой экономики на отдельные инновационные системы.

Контактные данные: 100027, Республика Казахстан, г. Караганда, бульвар Мира, д. 56. Тел.: 8 (7212) 56-75-94. distxxi@mail.ru

T.P. Kazakova

An innovative model of development of the national economy in the context of globalization

Key words: national economy, the innovative development, state, globalization, transnational corporations, new technologies

The article analyzes the characteristics of innovative development of national economies in a globalizing world. The basic directions of the impact of economic systems of higher orders and transnationalization of the world economy on the individual systems of innovation are considered.

Contact information: 100027, Republic of Kazakhstan, Karaganda, bulvar Mira, 56. Ph.: 8 (7212) 56-75-94. distxxi@mail.ru

А.А. Алексеев

Переработка отходов — инновационный сегмент промышленности

Ключевые слова: инновации, промышленность, управление обращением с отходами

В статье представлен экономический взгляд на формирование национальной системы обращения с отходами. Предложения основаны на осмыслении опыта Финляндии в рамках выполнения СПбГЭУ (2012–2014 гг.) международного гранта SE500. Сформулированные результаты рассматриваются как экономическая платформа создания национальной доктрины управления обращением с отходами. Продемонстрирована инвестиционная привлекательность инновационного сегмента промышленности — переработки отходов. Рассматриваются логистическая схема, экономика сегмента и мультипликативные эффекты.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики предприятия и производственного менеджмента. Тел.: 8 (812) 310-40-83. idc@unecon.ru

A.A. Alekseev

Waste management — an innovative industry segment

Key words: innovation, industry, waste management

The publication gives an economic view of the formation of a national waste management system. Proposals are based on the understanding of the experience of Finland as part of SPbSUE (2012–2014) international grant SE500. Above results are seen as an economic platform to create a national doctrine control of waste management. Demonstrated investment attractiveness of innovative industry segment — recycling. Considered logistics scheme, the economy segment and multiplicative effects.

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of economics business and production management. Ph.: 8 (812) 310-40-83. idc@unecon.ru

*О.Л. Островская,
Д.Е. Миронов*

Проектный подход к решению проблем агломерационного развития субъектов Российской Федерации (на примере Санкт-Петербурга и Ленинградской области)

*O.L. Ostrovskaya,
D.E. Mironov*

Project-based for agglomeration development of the Russian Federation (on the example of St. Petersburg and Leningrad region)

Ключевые слова: агломерация, инвестиции, управление, проектный подход, региональное развитие

Key words: agglomeration, investment, management, project management, regional development

Неотъемлемым условием комплексного развития территорий субъектов Российской Федерации, направленного на интенсивный рост экономики регионов, является последовательное решение проблем агломерации крупных городов. Эффективным инструментом в этом процессе может стать использование проектного подхода к управлению территориями.

An essential condition for the integrated development of the administrative territories of the Russian Federation aimed at the rapid growth of regional economies is consistent solution to the problems of agglomeration in large cities. Effective tool in this process is to use the project management approach territories.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра бухгалтерского учета и аудита. Тел.: 8 (812) 310-49-24. oostrovskaya@rambler.ru 190000, СПб., Вознесенский пр. 16. Комитет по промышленной политике и инновациям Санкт-Петербурга. Тел.: 8 (812) 576-00-19. 918@mail.ru

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of accounting and audit. Ph.: 8 (812) 310-49-24. oostrovskaya@rambler.ru 190000, SPb., Voznesenskiy pr., 16. Committee on industrial policy and innovation for St. Petersburg. Ph.: 8 (812) 576-00-19. 918@mail.ru

Л.Ю. Никифорова

О роли малых городов в экономическом пространстве региона

L.Yu. Nikiforova

The role of small towns in the economic space of the region

Ключевые слова: малый город, проблемы малых городов, экономическое пространство региона, система расселения, зона влияния

Key words: small town, the problems of small towns, the economic space of region, system of settlement, zone of influence

В статье раскрывается роль малых городов в экономическом пространстве региона, которая заключается в интеграции пространства городской и сельской России в транспортном, производственном и социально-инфраструктурном отношении. Малый город рассматривается как составная часть региона и фактор его социально-экономического развития. Автор обоснованы направления взаимодействия малого города с окружающей территорией и на этой основе предложены приоритеты их развития.

The article reveals the role of small towns in the economic space of the region, which lies in the integration of space urban and rural Russia in the transport, industrial and social infrastructure respect. The small town is considered as a part of the region and the factor of its socio-economic development. The author justified directions of interaction of the small town and the surrounding area and on that basis proposed to the priorities of their development.

Контактные данные: 190013, СПб., Серпуховская ул., д. 38. Институт проблем региональной экономики РАН. Тел.: 8 (812) 316-60-53. nikiforova_l@mail.ru

Contact information: 190013, SPb., Serpukhovskaya st., 38. Institute for regional economic sciences RAN. Ph.: 8 (812) 316-60-53. nikiforova_l@mail.ru

К.Б. Костин

Интернет-маркетинг как современное средство успешного развития компаний туристского бизнеса

K.B. Kostin

Internet-marketing as a critical success factor for the modern development of the tourism industry enterprises

Ключевые слова: туризм, маркетинговые стратегии, методология и технологии интернет-маркетинга, он-лайн ресурсы, потребительские группы

Key words: tourism, marketing strategies, internet marketing methodology and technologies, on-line resources, customer groups

В статье рассматриваются вопросы теории и практики интернет-маркетинга применительно к решению проблем туристского бизнеса. Предложен алгоритм, обеспечивающий эффективную реализацию интернет-маркетинговых кампаний. Показано, что использование интернет-маркетинговых технологий является необходимым условием успешного развития турпредприятий.

The paper investigates the internet marketing theoretical and practical issues aimed at the resolution of the problems, which tourism business is currently facing. The algorithm, which provides for effective implementation of internet marketing campaigns, is proposed. It is shown, that internet marketing technologies' utilization is a crucial critical success factor for the successful development of the tourism industry enterprises.

- Контактные данные:** 192102, СПб., ул. Бухарестская, д. 24/1. Кафедра управления предпринимательской деятельностью. Тел.: 8 (812) 405-74-23. kost_kos@mail.ru
- Contact information:** 192102, SPb., Bukharestskaya st., 24/1. Faculty of entrepreneurial management. Ph.: 8 (812) 405-74-23. kost_kos@mail.ru
-
- Г.Ю. Силкина,
В.Н. Юрьев*
- Экономико-математическое моделирование в принятии инновационных решений**
- Key words:** инновационное развитие, модели интегрированных структур, производственные системы, риск, объекты интеллектуальной собственности, социальное моделирование
- Economic-mathematical modeling in acceptance of innovative solutions**
- Key words:** innovative development, models of the integrated structures, production systems, risk, objects of intellectual property, social modeling
- В статье представлен обзор и анализ современных концепций и приемов экономико-математического моделирования в приложении к принятию инновационных решений. Особое внимание уделено моделям интегрированных структур, производственных систем, объектам интеллектуальной собственности, учету влияния факторов неопределенности и риска.
- In article the review and the analysis of modern concepts and receptions economic-mathematical modeling is presented in the annex to acceptance of innovative solutions. The special attention is paid to models of the integrated structures, production systems, objects of intellectual property, taking note of factors of uncertainty and risk.
-
- Контактные данные:** 195251, СПб., Политехническая ул., д. 29. Кафедра информационных систем в экономике и менеджменте. Тел.: 8 (812) 534-73-89. galina.silkina@gmail.com
- Contact information:** 195251, SPb., Politekhnicheskaya st., 29. Faculty of information systems in economics and management. Ph.: 8 (812) 534-73-89. galina.silkina@gmail.com
-
- Н.П. Голубецкая,
А.А. Решетников*
- Инновационное развитие проектных организаций**
- Key words:** инновация, проектирование, система управления, бюджетирование
- Innovative development of project organizations**
- Key words:** innovation, design, system management, budgeting
- В статье рассматриваются направления и методы инновационного развития проектной деятельности, рекомендуются механизмы такого развития.
- This article describes the methods and directions of innovative development project activities, recommended mechanisms such development.
-
- Контактные данные:** 198103, СПб., Лермонтовский пр., д. 44. Тел.: 8 (812) 710-59-96. Natalya_golubeck@mail.ru
- Contact information:** 198103, SPb., Lermontovsky pr., 44. Ph.: 8 (812) 710-59-96. Natalya_golubeck@mail.ru
-
- Е.А. Смирнова,
В.И. Михайлов*
- Применение методики выбора поставщика на основе совершенствования метода рейтинговых оценок в интегрированной информационной логистической системе**
- Key words:** цепь поставок, методы выбора поставщиков, интегрированная информационная логистическая система, виртуальный логистический провайдер
- Application of supplier selection on the base of improvement paired-rating method in the integrated informational logistic system**
- Key words:** supply chain, methods of supplier selection, integrated informational system, virtual logistic provider
- В статье рассматривается интегрированная информационная логистическая система. Обосновывается важность выбора поставщика для создания эффективного конечного продукта и устойчивости компании на рынке. Предлагается алгоритм выбора поставщика посредством совершенствования метода рейтинговых оценок.
- The article describes integrated logistic informational system. Proved the importance of choosing a supplier to create an effective final product and the stability of the market. Propose an algorithm for selecting a supplier by improving rating method.
-
- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра коммерции и логистики. Тел.: 8 (812) 310-46-65. modernalf@mail.ru, smirnova-ea@list.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of commerce and logistics. Ph.: 8 (812) 310-46-65. modernalf@mail.ru, smirnova-ea@list.ru
-
- К.В. Авдиенко*
- Использование средств контроля информационных систем в учетно-информационном обеспечении управления холдингом**
- IT-controls in management accounting of holding companies**

Ключевые слова: средства контроля информационных систем, аудит, управленческий учет
Key words: IT-controls, audit, management accounting

В статье предлагается применение аналогии положений Доклада «Внутренний контроль: интегрированный подход» и Стандарта «Цели контроля при использовании информационных технологий», относящихся к средствам контроля информационных систем — управленческому учету холдингов.

Author gives recommendation to use COSO and COBIT for the purposes of IT-controls of management accounting in holding companies

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра бухгалтерского учета и аудита. Тел.: 8 (812) 710-57-50. konstantinav@mail.ru
Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of accounting and audit. Ph.: 8 (812) 710-57-50. konstantinav@mail.ru

С.С. Алексеева

Понятие кооперации в трудах российских экономистов-эмигрантов 1920–1930-х гг.

S.S. Alekseeva

A term ‘cooperation’ and its notion when used in the transactions of emigrated Russian economists in a period from 1920's through 1930's
 cooperation, a cooperative, emigrant economists, Russian congregations abroad, pinciples of cooperation

Ключевые слова: кооперация, кооператив, экономисты-эмигранты, русское зарубежье, принципы кооперации

Key words:

Статья посвящена рассмотрению понятия кооперации в трудах российских экономистов-эмигрантов 1920-1930-х гг. Проводится сравнительный анализ существовавшего в зарождающемся советском государстве понятия «кооперация» и трактовок, сформулированных экономистами-эмигрантами.

As it follows from the article there is no common interpretation of such a notion as ‘cooperation’ in modern Russian legislation. Listed are the main researchers of this trend in a social life. Consideration is given to a problem as to how to interpret a notion of ‘cooperation’ as it is used in the transactions of emigrated Russian economists in a period covering 1920's through 1930's. Comparative analysis is made between the said definition of the ‘cooperation’, applied in terms of the newborn Soviet State, and the interpretations formulated by the emigrant economists.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономической истории. Тел.: 8 (981) 741-00-51. ss_alekseeva@list.ru
Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of economic history. Ph.: 8 (981) 741-00-51. ss_alekseeva@list.ru

В.Г. Афанасьева

Региональная транспортно-логистическая система как объект изучения теории региональной экономики

V.G. Afanaseva

Regional transport and logistic system as an object of study of the theory of regional economy

Ключевые слова: региональная экономика, транспортно-логистическая система

Key words: regional economy, transport and logistics system

В статье рассматривается региональная транспортно-логистическая система, которая является компонентом региональной экономики.

The article considers the regional transportation-logistic system, which is a component of the regional economy.

Контактные данные: 197022, СПб., Аптекарский пр., д. 6. Ladycroft007@rambler.ru
Contact information: 197022, SPb., Aptekarsky pr., 6. Ladycroft007@rambler.ru

Г.К. Гаделия

Методические подходы к проведению внутреннего аудита кредитного риска банка

G.K. Gadeliya

Methodological approaches to the internal audit of the bank credit risk

Ключевые слова: риск-менеджмент, внутренний аудит, внутренний контроль, кредитные риски, мониторинг кредитного процесса

Key words:

risk management, internal audit, internal control, credit risks, monitoring of credit process

В статье рассматриваются задачи внутреннего аудита в управлении кредитным риском в банке. Определены функции внутреннего аудита, а также описаны методические подходы к проведению внутреннего аудита кредитного риска банка.

The article has discussed problems of internal audit in management of credit risk in bank. The formed approaches to carrying out internal audit of credit risk of bank.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра банковского дела. Тел.: 8 (812) 310-47-60. dept.kbd@unecon.ru
Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of banking. Ph.: 8 (812) 310-47-60. dept.kbd@unecon.ru

И.В. Герасимов

Инновационное развитие машиностроительного дивизиона ГК «Росатом» в условиях ВТО (на примере ЗАО «АЭМ-технологии»)

I.V. Gerasimov

Innovative development engineering division GK "Rosatom" in the WTO (for example ZAO "AEM technology")

Ключевые слова: инновационная система, ВТО, атомная отрасль, шестой технологический уклад, «зеленые книги»

В статье рассматриваются последствия вступления России в ВТО и анализируется, как это отразится на конкурентоспособности отечественной промышленности. Рассмотренные направления НИОКР шестого технологического уклада применительно к атомной отрасли позволили акцентировать внимание на нескольких ключевых технологиях, которые послужат основой для создания инновационной системы компании ЗАО «АЭМ-технологии».

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики предприятий и производственного менеджмента. Тел.: 8 (812) 310-40-83. i.gerasimov@aemtech.ru

Key words: innovative system, WTO, nuclear industry, the sixth technology revolution, green books

In the article the author considers the consequences of Russia joining the WTO and analyzes how it will influence the competitive ability of the domestic industry. The considered research and development lines of the sixth technology revolution in respect to the nuclear industry let pointing up some key technologies that will serve as the basis for the creation of innovative system of CJSC «AEM-technology».

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of business economics and production management. Ph.: 8 (812) 310-40-83. i.gerasimov@aemtech.ru

Н.Д. Дороган

Структура капитала и жизненный цикл компаний
структура капитала, левверидж, жизненный цикл

Ключевые слова:

Проблема оптимизации структуры капитала компаний остается одной из нерешенных задач финансового менеджмента. Подход к оптимизации леввериджа на основе двухмерных графиков, которые предлагаются моделями Модильяни-Миллера и компромиссной, не позволяет увидеть тонкости оптимизации леввериджа на протяжении жизненного цикла компании, в связи с чем остро стоит вопрос в создании трехмерного графика. Данная статья посвящена одной из частных задач, обзору зарубежных источников, анализирующих взаимосвязь между леввериджем компании и ее жизненным циклом.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра корпоративных финансов и оценки бизнеса. Тел.: 8 (812) 310-47-25. nikita.dorogan@gmail.com

N.D. Dorogan

Key words:

The problem of capital structure optimization is one of the unsolved problems in financial management. Optimization approach based on two dimensional graphs that is offered by Modigliani — Miller and compromise models, cannot see all the refinements of leverage optimization process over life cycle of the company, in connection with what is an issue in creation a three-dimensional graphic. This article focuses on one of the particular tasks, reviewing foreign sources that analyze the relationship between the leverage and the life cycle of the company.

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of corporate finance and business valuation. Ph.: 8 (812) 310-47-25. nikita.dorogan@gmail.com

Capital structure and life cycle of companies

capital structure, leverage, life cycle

О.В. Дорофеев

Накопление капитала и стабильность развития экономики России
экономический рост, накопление капитала, самофинансирование инвестиций, приток капитала, отток капитала

Ключевые слова:

В статье объясняется значимость накопления капитала в России для достижения стабильного и сбалансированного процесса экономического роста. В российской прессе, а также в высших уровнях власти много говорят о важности прямых иностранных инвестиций и притока иностранного капитала в Россию вообще. Однако прямые иностранные инвестиции всегда требуют обратных денежных потоков, а любой приток капитала имеет свойство неожиданно сменяться оттоком. В этой работе обосновывается необходимость ограничения притока иностранного капитала при решении задач, требующих привлечения финансирования. Проведен анализ развития стран Африки, Восточной и Юго-Восточной Азии, а также Латинской Америки, который показывает, что возможность самостоятельно обеспечивать потребность в финансировании является наиболее полным гарантом стабильного развития экономики. Это связано в первую очередь с избирательным подходом при выборе активов для инвестирования: иностранцы проявляют большую осторожность и вкладываются в зрелые отрасли, демонстрирующие стабильную прибыль, а не в зарождающиеся интеллектуально емкие производства. Кроме того, зависимость от иностранного капитала ставит компании в зависимость от настроения инвесторов на денежном рынке, которое циклично и связано с состоянием дел в странах-донорах капитала.

O.V. Dorofeev

Key words:

In this paper the significance of capital accumulation for achieving stable and balanced Russian economic growth is explained. In Russian media as well as among members of Russian government the opinion hold that foreign direct investments and, more generally, capital inflow is crucial for Russian economy to grow. However any inflow requires the flow in reverse way, later or earlier, moreover inflows may occasionally switch to outflows. In this paper it is explained how crucial it is to limit the use of foreign capital in financing local projects. The analysis of Latin American, South-East Asian and African countries experience shows that the ability to self-finance the investment needs is crucial for country's stable economic development. The reasons for that primarily deal with selective approach which foreign investor employ when making decisions: oversea investors are too cautious and invest in industries demonstrating strong track record of solid profits rather than providing money to growing and mentally demanding emerging branches of the economy. Furthermore, companies having obligations in foreign currency are vulnerable to the volatile investor sentiment which may unexpectedly turn negative and hurt company.

Capital accumulation and stable development of the Russian economy

economic growth, capital accumulation, self-financing of investments, capital inflow, capital outflow

- Контактные данные:** 191123, СПб., ул. Чайковского, д. 62. Кафедра экономической теории. Тел.: 8 (812) 273-40-50. mofficemailbox@econ.pu.ru
- Contact information:** 191123, SPb., Chaykovskogo st., 62. Faculty of economic theory. Ph.: 8 (812) 273-40-50. mofficemailbox@econ.pu.ru
-
- В.А. Калинушкина* **Развитие системы высшего образования в условиях интеграции** *V.A. Kalinushkina* **Development of higher education in terms of integration**
- Ключевые слова:** инновационная деятельность, инновационное развитие системы высшего образования, экономика знаний, рыночная экономика, образовательный аутсорсинг
- Key words:** innovative activity, innovative development of system of the higher education, economy of knowledge, market economy, educational outsourcing
- В статье рассматривается понятие «инновационная деятельность» применительно к образовательным учреждениям как направленное усовершенствование содержания процесса обучения, организационных и технологических основ процесса образования. Сфера занятости активной части населения России сегодня развивается по кризисному типу — распределения работающих людей по секторам занятости.
- In article the concept "innovative activity" in relation to educational institutions as the directed improvement of the content of process of training, organizational and technological bases of process of education is considered. The sphere of employment of active part of the population of Russia develops today on crisis type — distribution of working people on employment sectors.
- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономической истории. Тел.: 8 (812) 310-49-32. istec_finec@mail.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of economic history. Ph.: 8 (812) 310-49-32. istec_finec@mail.ru
-
- Е.С. Колбасова* **Перспективы развития выездного туризма в России** *E.S. Kolbasova* **Prospects of the development of outbound tourism in Russia**
- Ключевые слова:** туризм, выездной туризм
- Key words:** tourism, outbound tourism
- В статье анализируется динамика выездного туризма в России в зависимости от макроэкономической конъюнктуры, выявляются факторы, оказывающие наибольшее воздействие на изменение туристских предпочтений и оцениваются перспективы выездного туризма в 2014 г.
- The article analyses the dynamics of outbound tourism in Russia depending on the macroeconomic environment, identifies the factors that have the greatest impact on the change in tourist preferences and evaluated the prospects of outbound tourism in 2014.
- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра управления и планирования социально-экономических процессов им. Заслуженного деятеля науки РФ Ю.А. Лаврикова. Тел.: 8 (812) 310-40-57. prognozplan@yandex.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of management and planning of socio-economic processes them. honored scientist of Russia Y.A. Lavrikova. Ph.: 8 (812) 310-40-57. prognozplan@yandex.ru
-
- Г.А. Корнилов* **Стратегия развития интегрированных маркетинговых каналов и е-маркетинг** *G.A. Kornilov* **Strategy of integrated marketing channels development and e-marketing**
- Ключевые слова:** интегрированные маркетинговые каналы, е-маркетинг, е-коммерция
- Key words:** integrated marketing channels, e-marketing, e-commerce
- В статье рассматриваются тенденции развития маркетинговых каналов и актуализируется становление интегрированных маркетинговых каналов и е-маркетинга. Автор раскрывает понятие omni-канальной стратегии продаж и ее ключевых инструментов.
- This article examines trends in the Marketing Channels and focus on the Integrated Marketing Channels Development. The author describes the nature of the omni-channel strategy and its key instruments.
- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра маркетинга. Тел.: 8 (812) 710-56-23. intermarketing@finec.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of marketing. Ph.: 8 (812) 710-56-23. intermarketing@finec.ru
-
- Е.Г. Навальная* **Некоторые аспекты подходов к экономическому анализу в России** *E.G. Navalnaya* **Some Aspects of Economic Analysis Approaches in Russia**
- Ключевые слова:** методология экономического анализа, эволюционная экономическая теория, экономический анализ в России
- Key words:** contemporary economic analysis methodology, evolutionary economic theory, economic analysis in Russia

В статье предлагается краткий исторический анализ особенностей метода экономического исследования в России. В частности, сделаны следующие выводы. В силу особенностей мировоззрения и исторического развития России многие концепции западного мейнстрима не были в ней восприняты вплоть до перехода к рыночной экономике. И даже это позднее восприятие идей ортодоксальной экономической теории остается во многом официальной риторикой. В то же время концепции и подходы, разработанные в России в до-революционный и советский периоды, обнаруживают сходство с концепциями и подходами современной эволюционной экономической теории, что дает основания для их плодотворной интеграции.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики предприятия и производственного менеджмента. Тел.: 8 (812) 310-40-83. naveki@mail.ru

In the article it is presented a short overview of some distinctive features of economic analysis in Russia. The following conclusions have been drawn. Russian overall Weltanschauung and characteristic history developments had made mainstream economic theory concepts vain and of small importance in Russia till perestroika, when Western economic orthodox ideas came into focus of interest and research. And even this later acceptance remains in many respects just an official rhetoric. Whereas a framework developed in Russia through prerevolutionary and soviet periods has much in common with the contemporary evolutionary economic theory which creates a basis for their successful integration.

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of economics of enterprise and production management. Ph.: 8 (812) 310-40-83. naveki@mail.ru

Nguyen Van Loc

Основные тенденции развития мирового рынка лесоматериалов и возможности сотрудничества РФ и СРВ в сфере лесопромышленного комплекса

Ключевые слова: деревообрабатывающая промышленность, экспорт товаров, деревопереработка, инвестиции, лесной фонд, лесопромышленный комплекс, отрасли народного хозяйства, международное разделение труда, мировая торговля

Nguyen Van Loc

Main trends in the development of world market of wood products and opportunities in cooperation between the RF and SRV in the field of forest industrial complex

Key words: wood processing industry, export of commodities, wood processing, investments, forest fund, wood processing complex, sectors of national economy, international division of labor, world trade

В статье характеризуются важнейшие составляющие мирового рынка лесоматериалов в последней трети XX в. и первых десятилетиях XXI в. Дается прогноз развития этого рынка на перспективу до 2030 года. Рассматривается место Вьетнама в мировом производстве лесоматериалов и международной торговле ими. Излагается авторский взгляд на состояние и перспективы развития сотрудничества Вьетнама и России в области лесопромышленного комплекса на основе взаимного дополнения ЛПК обеих стран.

Контактные данные: 194021, СПб., Институтский пер., д. 5. Кафедра экономической теории. Тел.: 8 (906) 248-58-79. vanloc@mail.ru

Abstract: The article presents a characteristic of the state of the world market of wood products in its main components during the last third of the 20th century and the first decades of the 21st century. A forecast of this market perspective development till 2030 is provided. Position Vietnam in the world production of wood products and in the international trade of these products is discussed. Author's outlook is described on the state and perspectives of development of cooperation between Vietnam and Russia in the field of wood processing complex on the basis of synergy of wood processing complexes of both countries.

Contact information: 194021, SPb., Institutskaya st., 5. Faculty of economic theory. Ph.: 8 (906) 248-58-79. vanloc@mail.ru

E.G. Nikandrova

Духовно-нравственный потенциал человеческого капитала как фактор его воспроизводства в инновационной экономике

Ключевые слова: человеческий капитал, духовно-нравственная составляющая, воспроизводство, инновационная экономика

В статье рассматривается новый концептуальный подход к воспроизводству человеческого капитала в рамках новой парадигмы экономической науки. Автором предлагается структурно-логическая схема воспроизводства человеческого капитала в инновационной экономике, раскрывающая роль в данном процессе духовно-нравственного потенциала его носителей.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономической теории и национальной экономики. Тел.: 8 (964) 320-51-87. nikandrova.ekaterina@mail.ru

E.G. Nikandrova

Spiritual-and-moral potential of human capital as a factor of its reproduction in innovative economy

Key words: human capital, spiritual-and-moral component, reproduction, innovative economy

The article deals with a new conceptual approach to the reproduction of human capital in frames of the new paradigm of economic science. The author proposes structural-and-logical scheme of reproduction of human capital in innovative economy, revealing the role in this process of spiritual-and-moral potential of its carriers.

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of economic theory and national economy. Ph.: 8 (964) 320-51-87. nikandrova.ekaterina@mail.ru

*Х. Чжан***Использование юаня в трансграничной торговле и интернационализация юаня***X. Zhang***Internationalization of the RMB****Ключевые слова:**

интернационализация, юань, трансграничная торговля, политика, влияние

Key words:

internationalization, RMB, cross-border trade, policy, influence

В последние годы вопрос интернационализации юаня является весьма актуальным для Китая. Чтобы ускорить процесс интернационализации юаня, Правительство КНР приняло ряд мероприятий, направленных на расширение использования юаня в трансграничной торговле, в инвестиционной сфере, на международном финансовом рынке. В статье показано, какое влияние эти мероприятия оказали на процесс интернационализации юаня.

In recent years, internationalization of the RMB is very exact question for China. To accelerate the process of internationalization of the RMB, Government of China has adopted a series of measures aimed at increasing the use of the RMB in cross-border trade, in investment, in the international financial market etc. The article shows the influence of series of measures on the process of internationalization of RMB

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра международных экономических отношений.
Тел.: 8 (921) 367-66-96.
cherrylikeu@yandex.ru

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of international economic relations.
Ph.: 8 (921) 367-66-96.
cherrylikeu@yandex.ru

*М.В. Шалденкова***Исследование церковного раскола в работах П.И. Мельникова***M.V. Shaldenkova***Study of church split in the works of P.I. Melnikov****Ключевые слова:**

церковь, раскол, старообрядцы, религия, Российское государство

Key words:

church, split, old believers, religion, Russian state

Рассматривается эволюция взглядов на старообрядчество П.И. Мельникова (Андрея Печерского) — чиновника по особым поручениям и историка. Поэтапно раскрываются представления специалиста о причинах широкого распространения раскола в России и проблемах взаимодействия староверов с официальной церковью и государством.

The article describes the evolution of views on the Old Believers P.I. Melnikova (Andrew Caves) — Special Duties Officer and historian. Gradually disclosed submission of specialist about the causes widespread split in Russian Old Believers and the interoperability issues with the official church and state.

Контактные данные: 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра истории и политологии.
Тел.: 8 (931) 364-52-24.
marina.shaldenkova@yandex.ru

Contact information: 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of history and political science.
Ph.: 8 (931) 364-52-24.
marina.shaldenkova@yandex.ru

*К.Н. Шуба***Обеспечение государственной поддержки социально ориентированных некоммерческих организаций***K.N. Shuba***State support to socially oriented non-profit organizations****Ключевые слова:**

социально ориентированные некоммерческие организации, государственная поддержка, социально-экономическая эффективность

Key words:

socially oriented non-profit organizations, government support, socio-economic efficiency

Исследуются нормы правового обеспечения деятельности некоммерческих организаций, а также формы и методы их поддержки со стороны государства. Обосновывается необходимость дальнейшего увеличения объемов и расширений направлений поддержки социально ориентированных некоммерческих организаций.

Investigates standards of legal support non-profit organizations, as well as forms and methods of state support. The necessity of a further increase in the volume and direction of extensions to support socially oriented non-profit organizations.

Контактные данные: 191014, СПб., Литейный пр., д. 42. Кафедра экономики и менеджмента. Тел.: 8 (812) 579-52-85.
management@ivesep.ru

Contact information: 191014, SPb., Liteyniy pr., 42. Faculty of economic and management.
Ph.: 8 (812) 579-52-85.
management@ivesep.ru